
PROTOKÓŁ Nr VIII/2019 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 14 czerwca 2019 r.

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył o godzinie 9— obrady VIII sesji Rady 
Gminy Skąpe. Przywitał zebranych radnych, Wójta Zbigniewa Wocha, Skarbnika Gminy 
Brygidę Sewohl oraz przybyłych na posiedzenie sołtysów z terenu gminy Skąpe. Stwierdził, 
że na stan 15 radnych obecnych jest 12 osób (nieobecni: radny Tomasz Roskowiński, radny 
Krzysztof Niemyt, radny Karol Dauksza - lista obecności w załączeniu), więc podjęte uchwały 
będą miały moc obowiązującą. Następnie zaproponował, aby do przesłanego porządku 
obrad wprowadzić dodatkową uchwałę o zmianie uchwały w sprawie opłaty miejscowej na 
terenie Gminy Skąpe. Ponieważ więcej zmian do porządku nie zgłoszono, Przewodniczący 
Rady poddał pod głosowanie swój wniosek. W wyniku głosowania zmiana porządku została 
jednogłośnie przyjęta (protokół z głosowania imiennego stanowi załącznik do protokołu), 
a porządek obrad przedstawia się następująco:
1. Otwarcie obrad sesji.
2. Interpelacje i zapytania radnych.
3. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie.
4. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym.
5. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Skąpe za 2018 r.:

A) debata nad raportem o stanie Gminy Skąpe za 2018 r.:
- głosy radnych,
- głosy mieszkańców,

B) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Skąpe wotum zaufania.
6. Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2018 

rok:
A) zapoznanie się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2018 r.,
B) zapoznanie się ze sprawozdaniem finansowym Gminy Skąpe za 2018 r.,
C) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o 

sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2018 r.,
D) zapoznanie się z informacją o stanie mienia komunalnego Gminy Skąpe na dzień 31 

grudnia 2018 r.
E) odczytanie opinii komisji stałych i Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Skąpe,
F) dyskusja,
G) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Gminy Skąpe wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2018 r.
7. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium:

A) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej,
B) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o wniosku 

Komisji Rewizyjnej,
C) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Skąpe.

8. Podjęcie uchwał w sprawie:
A) zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe 

na 2019 rok,
B) o zmianie uchwały w sprawie udzielenia Powiatowi Świebodzińskiemu pomocy 

finansowej,
C) wyrażenia stanowiska dotyczącego utworzeniu czwartej szkoły podstawowej na 

terenie Gminy Skąpe,
D) ustalenia planu sieci szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Skąpe oraz 

określenia granic ich obwodów,
E) wyrażenia zgody na utworzenie miejsca okazjonalnie wykorzystywanego do kąpieli 

pod nazwą „ZHP Świdnica” i określenia sezonu kąpielowego dla tego miejsca,
F) o zmianie uchwały w sprawie opłaty miejscowej na terenie Gminy Skąpe.

9. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi w Gminie Skąpe za 2018 r.



10. Wolne wnioski i informacje.
11. Przyjęcie protokołu VII sesji Rady Gminy Skąpe.
12. Zamknięcie obrad.

Ad. 2
Nie zgłoszono interpelacji ani zapytań.

Ad. 3
Nie głoszono zapytań.

Ad. 4
Wójt Gminy Zbigniew Woch przedstawił sprawozdanie ze swojej działalności 

w okresie międzysesyjnym, które stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Ad. 5
a) Radny Bartosz Derejczyk zabierając głos w debacie nad raportem Gminy Skąpe za 

2018, stwierdził, że dokument ten został przygotowany bardzo profesjonalnie, 
syntetycznie. Wszystkie informacje, jakie powinny się w nim znaleźć, zostały 
zamieszczone. Radny zapytał czy dokument jest publikowany i dostępny dla wszystkich. 
Sekretarz Alicja Hoppen-Anyszko odpowiedziała, że raport został umieszczony 
w Biuletynie Informacji Publicznej Gminy Skąpe.
Radny Wiesław Zawiślak stwierdził, że raport jest bardzo obszernym dokumentem i jego 
omówienie zajęłoby bardzo dużo czasu. Zawiera on bardzo szczegółowe informacje na 
temat gminy. Zapoznając się z tym dokumentem, skupił się na następujących, ważnych 
dla niego aspektach:
- demografia - przyrost naturalny spada i dodatkowo wzrasta liczna wymeldować. 

Przedstawione dane wskazują, że nasze społeczeństwo starzeje się.
finanse - finanse gminy rokują nienajgorzej. Radny nie liczyłby na dotacje z Unii, bo 
tych jest coraz mniej, a przed gminami państwo stawia coraz to nowe zadania, nie 
przekazując na ich realizację środków finansowych. Szanse, na lepszy rozwój gminy 
radny upatruje w próbie pozyskania nowych inwestorów.

- wodociągi i kanalizacje - poziom zwodociągowania gminy sięga prawie 100%, 
skanalizowania prawie 70%, a po przyłączeniu miejscowości Pałek będzie to 75% - 
są to bardzo dobre wskaźniki. Mieszkańców pozostałych miejscowości obsługuje 
zakupiony przez gminę samochód asenizacyjny.

Pozostałe zagadnienia ujęte w raporcie takie jak inwestycje, oświata, kultura, fundusz 
sołecki także są bardzo ważne. Ale musimy pamiętać, że gminę stanowią mieszkańcy 
i im jest ich więcej, tym wyższe są dochody a tym samym i inwestycje.
Radny Andrzej Kałużny przychyla się do opinii radnego Zawiślaka. Wnioski płynące 
z raportu są oczywiste - Gmina się rozwija. W naszych warunkach raczej nie zdarzy się 
cud w postaci np. złoża ropy naftowej. Musimy gospodarować tym co mamy: czysta 
Gmina, powietrze, woda. Atrakcyjne tereny pod zabudowę mieszkaniową może 
zwiększą liczbę ludności. Posiadamy dobrze wyposażone bazy: oświatową, sportową, 
kulturalną- świetlice wiejskie. Dla niezbyt atrakcyjnych miejsc w Niesulicach, które 
Gmina jeszcze posiada, alternatywą mogą być farmy OZE. Smuci to, że liczba 
mieszkańców maleje. Gmina powinna rozwijać się w kierunku turystycznym.
Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że w stosunku do tego dokumentu ma 
ambiwalentne uczucia. Z jednej strony stanowi on kompendium wiedzy o gminie. 
Kwestie demograficzne budzą niepokój, ale nie są zaskoczeniem, ponieważ na kanwie 
analizy oświaty, badaliśmy to zagadnienie. Niestety jest to przypadłość dla całej Polski, 
w miejscach gdzie nie ma dużej aglomeracji. Trzeba liczyć na biznes, ale on pojawia się 
tam gdzie jest rynek pracy i konkurencja. Gmina Skąpe pełni ważną rolę, bo dostarcza 
pracowników do ośrodków miejskich, a nasze miejscowości szczególnie Ołobok to tzw. 
„sypialnie”. Tendencje te powodują, że musimy oferować mieszkańcom miast miejsca, 



gdzie mogą się osiedlać i prowadzić własne mniejsze biznesy. W zakresie sieci wod- 
kan % mieszkańców jest zaopatrzonych. Oświata - ostatnio przechodzi zawirowania. 
Przybyło nam oddziałów w szkołach. W bieżącym roku nastąpi rozbudowa szkoły w 
Międzylesiu a w 2020 r. szkoły w Ołoboku.
Według Wójta sytuacja, kiedy po ocenie raportu, samorząd udziela Wójtowi wotum 
zaufania jest nieobiektywna, bo to właśnie samorząd podejmuje decyzje co budować. 
Głównym twórcą dokumentu jest Sekretarz Gminy. Zdecydowaliśmy się na dość 
rozbudowaną formę.

b) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały w 
sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Skąpe wotum zaufania.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VIII/73/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

Ad. 6
A) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że sprawozdanie z wykonania budżetu 

Gminy Skąpe za 2018 r. dostępne jest w BIP. Wspomniała tylko, że Planowane dochody 
na kwotę 27.032.827,71 zł wykonano w wysokości 27.221.474,39zł tj. 100,70% planu, 
a planowane wydatki gminy w kwocie 33.922.087,71 zł, zrealizowano w wysokości 
26.951.351.83zł, co stanowi 79,45% planu (sprawozdanie stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

B) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że sprawozdanie finansowe Gminy 
Skąpe za 2018 r. zostało przekazane radnym i zamieszczone w BIP (sprawozdanie 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu). Zapytała radnych czy do tego sprawozdania 
mają zapytania.
Nikt nie zgłosił zapytań.

C) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2018 r. (opinia 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu).

D) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl zapytała radnych czy mają zapytania do informacji o 
stanie mienia komunalnego Gminy Skąpe na dzień 31 grudnia 2018 r. Wyjaśniła, że 
dokument stanowi porównanie mienia komunalnego gminy za 2017 i 2018 r. Znajdują 
się w nim m.in. informacje o sieciach wodociągowych czy kanalizacyjnych.
Nikt nie zgłosił zapytań.

E) Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe oraz Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej przedstawili pozytywne opinie komisji stałych i Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Skąpe na temat sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Skąpe za 2018 rok.

F) Radny Wiesław Zawiślak zabierając głos w dyskusji na temat wykonania budżetu gminy 
za 2018 r. stwierdził, że wiele inwestycji udało się zrealizować, a budżet udało się 
dobrze wykonać. Z planowanego deficytu udało się wypracować nadwyżkę budżetową 
w wysokości 290 tys. zł. Zadłużenie gminy na koniec 2018 r. wyniosło 16% dochodów. 
Radny uważa, że osiągnięte wskaźniki są dobre. Podziękowania należą się Wójtowi 
gminy, Skarbnikowi, pracownikom urzędu a także radnym minionej kadencji.
Radny Piotr Olszewski wracając jeszcze do tematu wotum zaufania, zgadza się ze 
stanowiskiem Wójta, że w głównej mierze jest to ocena pracy całego samorządu, a nie 
tylko Wójta, który po raz pierwszy otrzymał od mieszkańców gminy wotum zaufania, 
kiedy został wybrany Wójtem w 2002 r. i co 4 lata to zaufanie powiela się przy urnie 
wyborczej. Budżet 2018 r. był kolejnym, który nie przyniósł radnym wstydu. Na 
zakończenie radny podziękował wszystkim za zgodę panującą w samorządzie.

G) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Skąpe wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2018 r. W wyniku głosowania uchwała Nr 



VIII/74/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu 
(protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).

Ad. 7
A) Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Piotr Olszewski odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej 

o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Skąpe (wniosek stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

B) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Zielonej Górze na temat wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy (opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu).

H) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Skąpe. W wyniku głosowania uchwała Nr 
VIII/75/2018 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu 
(protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).
Radna Ewa Kasprzak w imieniu samorządu złożyła na ręce Wójta kwiaty i pogratulowała 
mu uzyskania absolutorium.
Wójt podziękował radnym za głosowanie i stwierdził, że budżet za 2018 r. w głównej 
mierze odnosi się do współpracy Wójta i urzędu z samorządem minionej kadencji, co 
oczywiście nie umniejsza roli nowego samorządu. Jak już wspominał radnym na 
posiedzeniu komisji od początku realizuje zasadę, aby nie przeinwestowywać w roku 
wyborczym, tylko sukcesywnie realizować plany w trakcie trwania kadencji, aby na jej 
koniec zobowiązania nie były zbyt duże. Na koniec 2018 r. zadłużenie gminy wynosiło 
3,9 min zł i tak naprawdę związane było z działalnością gminy na przestrzeni 17 lat. 
W tym czasie zrealizowane zostały inwestycje warte kilkadziesiąt milionów złotych. 
Z tego można wnioskować, że to zadłużenie nie było wcale duże. W samorządzie 
zasiada 15 osób z różnymi planami na inwestycje mające służyć mieszkańcom. Cieszy 
to, że zawsze potrafimy znaleźć konsensus, słuchać i dogadywać się z poszanowaniem 
drugiego człowieka. Mieszkańcy gminy wybierając w wyborach wójta i radnych doceniają 
te umiejętności. Wójt podziękował za to radnym, a ich mieszkańcom pogratulował takich 
przedstawicieli. Zadeklarował, że właśnie w sprawach mieszkańców, radni zawsze mogą 
na niego liczyć. Następnie podziękował pani Skarbnik, wszystkim urzędnikom i sołtysom 
za pomoc w realizacji zadań gminy. Wracając do tematu zadłużenia stwierdził, że 
działania windykacyjne wobec osób zobowiązanych wobec gminy zawsze są 
podejmowane. Oczywiście życzyłby sobie, aby ściągalność była łatwiejsza 
i skuteczniejsza, bo przecież środków finansowych w obrocie jest więcej. Niestety często 
podejmując działania windykacyjne spotykamy się z informacją od komorników, że 
należności nie są ściągalne. Być może na poziomie państwa powinno się zmodyfikować 
funkcjonowanie pomocy społecznej, tak aby te należności można było egzekwować na 
poczet płatności podatków czy innych wymaganych należności. Na koniec swojej 
wypowiedzi jeszcze raz podziękował za udzielenie absolutorium i zaprosił wszystkich na 
koncert muzyki Vivaldiego, który odbędzie się w niedzielę w kościele w Pałcku o godz. 
18.00.
Skarbnik Gminy Brygida Sewohl także podziękowała wszystkim, a w szczególności 
pracownikom urzędu, za to że dobrze wykonują swoje obowiązki.

Ad. 8
A) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 

zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2019 rok. 
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VI11/76/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).



B) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą o zmianie 
uchwały w sprawie udzielenia Powiatowi Świebodzińskiemu pomocy finansowej.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VIII/77/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

C) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia stanowiska dotyczącego utworzenia czwartej szkoły podstawowej na terenie 
Gminy Skąpe - uznając je za bezzasadne.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VIII/78/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

D) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
ustalenia planu sieci szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Skąpe oraz 
określenia granic ich obwodów.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VI11/79/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

E) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na utworzenie miejsca okazjonalnie wykorzystywanego do kąpieli pod 
nazwą „ZHP Świdnica” i określenia sezonu kąpielowego dla tego miejsca.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VII1/80/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

F) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą o zmianie 
uchwały w sprawie opłaty miejscowej na terenie Gminy Skąpe.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr VIII/81/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

Ad. 9
Wójt Gminy Zbigniew Woch przedstawił analizę stanu gospodarki odpadami 

komunalnymi w Gminie Skąpe za 2018 r. (analiza stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu).
Radny Andrzej Stańczak o godz. 11.25 opuścił salę posiedzeń.

Radny Andrzej Kałużny zapytał jaka jest szansa na odzyskanie zaległości od 
mieszkańców.

Wójt Zbigniew Woch stwierdził, ze nie potrafi odpowiedzieć na to pytanie. Część 
mieszkańców po prostu nie płaci.
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz ogłosił 2-minutową przerwę techniczną.
Radni Bartosz Derejczyk i Janusz Obuchanicz opuścili salę posiedzeń.
Po przewie wracając do tematu odpadów Wójt stwierdził, że należy stworzyć instrumenty, 
dzięki którym więcej osób zdecyduje się segregować śmieci. Urząd ze swojej strony 
zintensyfikuje działania edukacyjne w szkołach i przedszkolach.



Radny Mariusz Kuźmicz zapytał czy tonaż odebranych od mieszkańców odpadów podawany 
jest przez firmę świadczącą dla gminy usługę wywozu odpadów czy przez zakłady je 
odbierające.
Wójt Zbigniew Woch zapewnił, że podane do sprawozdań ilości odpadów są faktycznie 
odebranymi od mieszkańców. Firma świadczącą dla gminy usługę zwraca uwagę na 
wadliwość segregacji przez mieszkańców, ponieważ takie odpady są od nich odbierane jako 
zmieszane, a ich cena jest wyższa. Być może trzeba będzie położyć większy nacisk na 
uporządkowanie polityki deklaracji wobec mieszkańców, którzy tę segregację deklarują, 
a ostatecznie tego nie robą.
Radny Mariusz Kuźmicz uważa, że należy być konsekwentnym w działaniu zarówno wobec 
mieszkańców jak i firmy świadczącej usługę.
Radny Andrzej Kałużny zapytał czy obowiązująca umowa na odbiór odpadów jest 
jednoroczna.
Wójt Zbigniew Woch potwierdził i dodał, że w tym roku obcięlibyśmy przygotować 
dokumentację i ogłosić przetarg już we wrześniu.
Radny Andrzej Kałużny poinformował, że odbiera od mieszkańców sygnały jakoby odpady 
segregowane były zbyt rzadko odbierane.
Radny Mariusz Kuźmicz zauważył, że w ulotce edukacyjnej jest jeden poważny błąd. 
Zapisano, źe odpady po segregacji są zmieszanymi a tak nie jest.
Wójt Zbigniew Woch nie chciałby dzisiaj otwierać dyskusji na ten temat. We właściwym 
czasie rozmowy będą prowadzone.

Ad. 10
W punkcie dotyczącym wolnych wniosków i informacji nic nie wniesiono.

Ad. 11
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy do przesłanego radnym projektu 

protokołu z VII sesji ktoś chciałby wnieść zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono, 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. W wyniku głosowania protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).

Ad. 12
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz 

zamknął VIII sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 1155.

Przewodniczący Rady Gminy
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Protokołowała: Ilona Żalisz


